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حمیدرضا  به گذر: مراســم رونمایی از سیاست نامه «راهبرد وفاق برای   
تأمیــن امنیت ملی مبتنی بر رویکردی تاریخی به مســائل امنیت ملی 

ایران» در معاونت راهبردی ریاست جمهوری برگزار شد.
محمدجواد ظریف در این مراسم  اظهار کرد: عنوان دیپلماسی عمومی حاکی 
از این واقعیت اســت که دولت ها نقش افراد در شکل گیری روابط بین الملل 
را شناسایی کرده اند. روزگاری افراد ســابجکت دولت هایی بودند که موضوع 
حقوق بین الملل بودند اما امروز فرد مؤثر شده است و هرچه فرد مؤثرتر شود، 

تصورات مؤثرتر و در نهایت روایت سازی مؤثرتر است .
وی یادآور شد: پیش از این، چندان از قاب سازی یا فریمینگ در روابط بین الملل 
صحبت نمی شد، اما امروز روایت اصالت پیدا کرده است و دیگر روبنا نیست .

ظریــف تأکید کرد: مــا در جهان روایت هــا زندگی می کنیم و بــه تعبیری در 
جنگ روایت ها زیســت می کنیم. این واقعیت را بهتر از همه صهیونیســت ها 
شــناخته اند. اولین جایی که بعد از جنگ ســرد شــروع به روایت سازی کرد، 

اسرائیل بود.
معاون راهبردی رئیس جمهوری ادامه داد: در دهه ۹۰ که رژیم صهیونیســتی 
می خواســت وارد مذاکرات صلح با اعراب شــود، روایت دشمنی با اعراب را 
عوض کرد و ایران شــد دشــمن. این موضوع را صراحتا آوری لوبرانی مطرح 
کرده است. اسرائیل چون به دشمن نیاز داشت، لازم بود جای دیگری برسازی 

شود و این دشمن اعراب نبودند بلکه ایران بود.
وی گفــت: هم زمان هم روایت جدیدی از ایران به عنوان یک خطر بین المللی 
ســاختند. گفتند ایران یک تهدید جهانی است و   شــش ماه با سلاح هسته ای 

فاصله دارد. چه زمانی این حرف  را زدند؟ در دهه ۹۰.
ظریف یادآور شــد: اسرائیل از ایران می ترسد اما نه به دلیل سلاح هسته ای که 
اگر چنین بــود باید از برجام حمایت می کرد. چون حداقل ۱۵ ســال این روند 
را عقب می انداخت. ما اما پاســخ خود را بر مبنای این بازی امنیتی ســازی از 

ایران آماده کردیم.
معــاون راهبردی رئیس جمهوری تأکید کرد: امروز رژیم صهیونیســتی روایت 
دیگری از ایران می ســازد کــه دو پایه دارد. او درباره خــود هم در روایتی که 
ارائه می دهد، می گوید من مظلوم هستم و ایران می خواهد دوباره هولوکاست 
علیه ما ایجاد کند و در عین  حال وقتی  ســرکوب می کند و دست به نسل کشی 
می زند، می گوید من قدرتمند هســتم. این دو روایت متناقض از خود را چگونه 
بــه هم وصل می کند؟ بــا این جمله که دیگر اجازه نمی دهیم گذشــته تکرار 

شود.
وی افزود: سیاســتی که امروز رژیم صهیونیستی از ایران روایت سازی می کند، 
این اســت که ایران در ضعیف ترین شرایط و خطرناک ترین وضعیت خود قرار 
دارد که متأســفانه هم نزد برخی در ایران و هــم نزد اروپایی ها و آمریکایی ها 

دارد جا می افتد.
معاون راهبردی رئیس جمهوری گفت: او هم روایت ســاخته اســت که ایران 
در شــرایطی قــرار دارد که قدرت پدافندی اش ضعیف شــده و هم در روایت 
دیگر می گوید ایران خطرناک اســت چون الان ناگزیر از این است که به سمت 
ســلاح برود و نتیجه این دو روایت آن می شود که از پنجره ضعف ایران برای 

زدن او استفاده شود.
ظریــف با بیان اینکــه ما باید امروز این روایت را بشــکنیم، تصریح کرد: برخی 
ممکن اســت بگویند راهش این اســت که «وعده صادق ۳» را اجرا کنیم، اما 
به این نکته هم می توان توجه کرد که آیا این امر بازی امنیتی سازی از ایران را 
برای رژیم صهیونیستی تداوم می بخشد که بگوید دیدید ایران خطرناک است؟
وی ادامــه داد: روایت دوم هم این اســت که بگوییم ما اشــتباه کردیم و باید 

عقب نشینی کنیم که این روایت نه ضروری و نه درست است.
معــاون راهبــردی رئیس جمهوری با طرح این پرســش که پاســخ ما به این 
روایت ســازی از ایران چه می تواند باشد؟ یادآور شد: ما هشت سال جنگیدیم 
که با ســه عامل بود؛ یکی خودباوری بود که امام راحل به ما آموخت، دیگری 
مردم که با این خودباوری پیش آمدند و یکی هم نیروهای مسلح بود. این روند 

خودباوری در دوران رهبری انقلاب هم تداوم یافته است.
ظریــف با بیان اینکه رهبری انقلاب تأکید کردند «دوران بزن در رو تمام شــده 
است» یعنی دیگر به نگاه تهدیدمحور نیاز نداریم، اظهار کرد: البته که همچنان 
تهدید وجــود دارد ولی این کلام  یعنی دیگر دوران اینکه کل دلمشــغولی  ما 
تهدیدمحور باشد، تمام شده است. ما کشور پرافتخاری هستیم، اما اینکه دیگر 

کسی بخواهد ما را ژاندارم خود در منطقه بداند، پایان یافته است.
وی تصریح کرد: ما امروز می توانیم روایت ایران مطمئن را بسازیم و همه با هم 
درباره آن تفاهم کنیم و دیگر این موضوع را کنار بگذاریم که آیا می توانســتیم 
کمتر یا بیشــتر هزینه دهیم و به اینجا برســیم یا نه؟ الان همه باید به راهبرد 
وفاق برای تأمین امنیت ملی برسیم تا هیچ کس نتواند به ایران نگاه چپ کند.
معاون راهبردی رئیس جمهوری یادآور شــد: باید پایه هــای امنیت ملی را با 
اقتصاد، تکنولوژی و دیپلماســی و دیگر موارد تقویت کنیم. نسخه وفاق ملی 
ما برای آینده این اســت که نگاه مان فرصت محور اســت، نه به معنای اینکه 

تهدیدات را فراموش کنیم، بلکه تمام دلمشغولی  ما نباشد.
ظریف افزود: اول باید مردم و نیز ایرانیان خارج از کشــور را فرصت بدانیم نه 
تهدید. فضای مجازی را هم به عنوان فرصت ببینیم نه تهدید. در حوزه هوش 
مصنوعی ما بهترین مغزها را داریم که در آمریکا در حال کار هســتند و خیلی 
از برنامه ریــزان در جهان در حوزه هوش مصنوعی، ایرانی هســتند. جوانان و 
تکنولوژی و همســایگان را فرصت ببینیم تا به همــکاری و تعامل اقتصادی 
با همســایگان برســیم. دنیا را فرصت ببینیم نه تهدید و البته از تهدیدات نیز 

چشم پوشی نکنیم.
معاون راهبردی رئیس جمهوری با اشــاره به بیانــات رهبری انقلاب در دیدار 
اخیر با کارگزاران نظام  گفت: پس باید چشم ما باز باشد، در عین  حال سیاست 
مــا مبنی بر تهدیدات نیســت و بر فرصت ها توجــه دارد و این روایت، پادزهر 

روایت صهیونیست ها از ایران است.
وی با بیان اینکه همچنان انقلابی هســتم و از انقلابی که کرده ایم، پشــیمان 
نیســتم چون به مــا خودباوری آموخــت، تصریح کرد: معتقــدم باید با همه 
مذاکره  کنیم جز رژیم صهیونیســتی، اما باید آمریکا را خوب بشناســیم. برخی 
می خواهند آمریکا بیاید مــا را نجات دهد! در حالی که همین آمریکا در زمان 

جنگ عراق با ایران، حمایت تمام عیار از رژیم بعث داشت .

سخنگوی وزارت خارجه: 

چراغی از سمت آمریکا مشاهده نکرده ایم
گزارش

سیـاستسیـاست

 شرق: دیروز نشست هفتگی سخنگوی وزارت خارجه با خبرنگاران در حالی برگزار شد که اهم 
سؤالات همچنان حول محور بازگشت ترامپ به کاخ سفید و احتمال مذاکرات با آمریکا بود و 
در  این  بین مسائل منطقه و سوریه و لبنان همچنان از نگاه خبرنگاران پراهمیت بود. اسماعیل 
بقایی در آغاز نشست دیروز خود، فرا رسیدن اعیاد شعبانیه و دهه فجر را تبریک گفت و همچنین 

گزارشی از سفر اخیر وزیر خارجه به افغانستان و قطر ارائه داد.

سفیر شدن رحمانی فضلی و علی عسگری شایعه است
بقایی در ادامه نشســت خبری خود پاســخ گوی ســؤالات خبرنگاران بود که در پاسخ به 
«شرق» درباره برخی از اظهارنظرهای رسانه ای درباره انتخاب سفرای ایران در چین و روسیه و 
گمانه زنی هایی که در این باره بازنشر یافته است، گفت: همان طور که اشاره کردید، چندی پیش نام 
افرادی در این زمینه مطرح شده بود. به تازگی نیز نام های جدیدی مطرح شده و بعدها نیز ممکن 
اســت اسم های جدیدی مطرح شود؛ بنابراین ما درباره شایعات رسانه ای اظهار نظر نمی کنیم.  
او تأکید کرد: روند تعیین سفرا مشخص است و به محض قطعی شدن، آن را اعلام می کنیم. او 
همچنین اعلام کرد: سیدعلی موسوی، مدیر کل حقوقی وزارت خارجه، به عنوان سفیر جدید ایران 

در انگلیس انتخاب شده است.

از سوی آمریکا چراغی مشاهده نکردیم
این دیپلمات ارشــد ایرانی در پاســخ به پرســش دیگری درباره اعلام نشدن موضع آمریکا 
در چهل وهشــتمین نشست گروه کاری موســوم به یو پی آر درباره گزارش حقوق بشری ایران و 
همچنین انتشار خبری مبنی بر توقف حمایت مالی ده ها میلیون دلاری دولت بایدن به اپوزیسیون 
ایرانی از طرف دولت جدید آمریکا که برخی آن را به عنوان چراغ ســبزی از سوی آمریکا تلقی 
می کنند، گفت: حقیقتا ما چراغی مشاهده نکردیم. درباره گزارش دوره ای حقوق بشر کشورها 
که در بازه های زمانی مشخص کارنامه رعایت حقوق بشر از طرف دولت های مختلف بررسی 
می شــود، هیئت آمریکایی بنا بر دلایل خودشان تصمیم گرفتند درباره وضعیت حقوق بشر در 
برخی از کشورها که فکر می کنم حدود ۱۰، ۱۲ نفر بودند، اظهار نظر نکنند، بنابراین این موضوع در 
چارچوب مباحث داخلی خودشان است. سخنگوی وزارت خارجه درباره بحث قطع کمک های 
مالی آمریکا نیز گفت: در این زمینه من از گفته خود مقامات آمریکایی استفاده می کنم که آمریکا 
صندوق خیریه نیســت و کمک های مالی آمریکا برای پیشبرد اهداف و منافع سیاست خارجی 
آمریکا ست که این جمله خودش خیلی معنادار است. به عبارت دیگر این منابع مالی اعانه و 
صدقه نیست، نوعی کارمزد و حقوقی است که به ازای خدماتی که از گیرندگان این منابع دریافت 
می کنند، پرداخت می کنند. سخنگوی وزارت خارجه در این زمینه تأکید کرد: این امر نشانه روشن و 
گواه دیگری است از سیاست مداخله جویانه آمریکا و مشخصا در دولت بایدن که از طریق منابع 

مالی سعی کرد در امور داخلی ایران مداخله و اعمال فشار کند.

نشست معاونان وزرای خارجه اکو در ایران در ادامه نشست وزیران در مشهد است
سخنگوی وزارت امور خارجه در بخش دیگری از صحبت های خود درباره برگزاری اجلاس 
معاونان وزرای خارجه اکو در ایران گفت: این نشســت در ادامه نشســت وزیران خارجه اکو در 
شهر مشهد است. در این نشست روند اجرائی شدن مصوبات اجلاس وزرا و تصمیم گیری درباره 

برنامه های آتی این سازمان پیگیری می شود.

دیدارهای خوب مقام ارشد جمهوری آذربایجان در سفر به ایران
او در پاســخ به پرسشی درباره سفر دستیار رئیس جمهور آذربایجان به ایران گفت: 
این ســفر یک سفر دوجانبه بعد از ســفر اخیر دبیر شورای  عالی امنیت ملی کشورمان 
به باکو بود. در این ســفر دیدارهای خوبی انجام شــد و مقامات دو کشور درباره تقویت 
روابط و برخی از سوء تفاهم های رسانه ای صحبت کردند. سخنگوی وزارت خارجه افزود: 
امیدواریم این رفت و آمدها شــروع خوبی برای درک بهتــر و متقابل درباره نگرانی های 

مشترک و بهبود روابط بین دو کشور باشد.

ادعای انتقال پول از ایران برای حزب االله، خبرســازی های شــرورانه برای جلوگیری از 
بازسازی لبنان است

او همچنین در پاســخ به پرسش دیگری درباره اخبار و ادعاهای منتشر شده از سوی 
برخی از رســانه های منطقه مبنی بر اینکه ایران به وسیله چمدان برای حزب االله پول 
ارســال می کند، گفت: اینها خبرسازی های شرورانه ای است که از سوی صهیونیست ها 
برای جلوگیری از بازسازی لبنان انجام می شود. سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ 
به سؤالی درباره سفر اخیر نتانیاهو به آمریکا و دیدارش با ترامپ گفت: این سفری است 
که بین دو طرف در جریان است و از مدت ها قبل درباره اش صحبت می کردند. او گفت: 
ما ســعی می کنیم بر موضوعات و مسائل خودمان متمرکز باشیم و در عین حال درباره 
بازتاب ها یا آثاری که ممکن است چنین رفت و آمدهایی درباره تحولات منطقه از  جمله 

تحولات فلسطین داشته باشد، حتما موضوعات را با دقت رصد خواهیم کرد.

بررسی موضوع مفقود شدن ۳ تبعه هندی در ایران
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر اینکه وزارت 
خارجه هند اعلام کرده ســه تبعه هندی در ایران مفقود شده اند، گفت: این موضوع را 
وزارت خارجه هند به ما منعکس کرده است و ما با سفارت  هند در ایران و وزارت خارجه 

این کشور در ارتباط هستیم و موضوع در حال بررسی است.

برخی تصمیم گیری های سوئد ناشی از اعمال نفوذ طرف های ثالثی است که خیر و صلاح 
ایران و سوئد را نمی خواهند

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره بازداشت محسن حکیم الهی، مدیر مرکز اسلامی 
اســتکهلم  و برخی ادعاهای مطرح شــده از سوی مقامات ســوئد درباره ایران گفت: 
ادعاهای مطرح شــده  بی اساسی است. مجموعه اقدامات و تحرکاتی که در هفته های 
اخیر از جانب سوئد شاهد آن هستیم، به هیچ وجه سازنده نیست و به نظر می رسد  برخی 
از تصمیم گیری ها ناشــی از اعمال نفوذ طرف های ثالث است که خیر و صلاح ایران و 

سوئد را نمی خواهند.

هیچ اتهام و جرمی متوجه مدیر مرکز اسلامی استکهلم نیست
او با بیان اینکه ما به عنوان وزارت خارجه در راســتای انجام وظایف ذاتی خود برای 
پیگیــری حقوق اتباع ایران، این بازداشــت و موضوع را پیگیــری کرده ایم، گفت: طبق 
بررســی هایی که انجام داده ایم، هیچ اتهام و جرمی متوجه ایشان نیست و برای ما این 
بازداشت خودسرانه جای تعجب دارد؛ اقدامی که با موازین حقوق بین الملل و حقوق 

بشر سازگار نیست.

حضور ســفیر ســوئد در وزارت خارجه و اعــلام نگرانی های ایران درباره بازداشــت 
«حکیم الهی» به او

بقایی تأکید کرد: ما اعتراضات خود را به مقامات ســوئد اعلام کرده ایم. دیروز سفیر 
ســوئد در وزارت خارجه حاضر شد و ما نگرانی های خود را به صورت صریح به ایشان 
متذکر شــدیم. او افزود: واقعیت این است که درباره ایشان مقررات کنسولی نیز رعایت 
نشده و اجازه داده نشده اســت  خانواده شان و دیپلمات های ما با ایشان دیداری داشته 

باشند و این موضوع جای سؤال دارد و مورد اعتراض است.

سفر رئیس مجلس عراق به ایران در چارچوب دیپلماسی پارلمانی انجام شده است
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسشی درباره سفر رئیس مجلس عراق 
به ایران گفت: این سفر در چارچوب دیپلماسی پارلمانی انجام شده و طبق برنامه ریزی 
انجام شده ایشان قرار است با رئیس مجلس، رئیس قوه قضائیه و رئیس جمهور دیدار 
و رایزنی کنند. بقایی گفت: این سفر در چارچوب روابط خوب بین ایران و عراق و جهت 

مشورت و رایزنی در ارتباط با مسائل دوجانبه و منطقه انجام شده است. سخنگوی وزارت خارجه 
در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران، در ارتباط با برخی از اخبار منتشرشــده مبنی بر احتمال 
تمدید حضور نیروهای نظامی آمریکا در عراق گفت: ما حضور نیروهای نظامی بیگانه در منطقه 

را به هیچ وجه در جهت ثبات و امنیت کشورهای منطقه نمی دانیم و این موضع ثابت است. 

از همه امکانات برای اطمینان از تصمیم نهایی درباره برقراری رابطه با سوریه استفاده می کنیم  
بقایی همچنین در پاسخ به سؤالی در ارتباط با اخبار منتشرشده مبنی بر اینکه قطر و عراق 
در حال وســاطت بین ایران و ســوریه جهت برقراری روابط هستند؟ گفت: برقراری رابطه تابع 
مجموعه ملاحظاتی است و نیازمند پیش زمینه هایی است و ما با رصد دقیق تحولات در ارتباط 
با آن تصمیم گیری می کنیم. او ادامه داد: اینکه کشــورهای دوست ما بخواهند تحرکات مثبتی 
داشــته باشند و تبادل پیام کنند امر نامتعارفی نیســت و ما از همه امکانات و ظرفیت ها برای 
اطمینان از اینکه تصمیم نهایی در این مورد تصمیم سنجیده ای خواهد بود، استفاده می کنیم .
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاسخ 
به سؤالی در ارتباط با وضعیت سفارت سوریه در تهران گفت: در رابطه با بازگشایی سفارتخانه ها 
همان طور که پیش از این گفته ایم زمینه ها یا پیش زمینه هایی لازم اســت که باید انجام شود و 
بسترهای لازم هم از لحاظ سیاسی و هم از لحاظ تأمین امنیت سفارت ایجاد شود و ما نسبت به 

آن اطمینان حاصل کرده و بعد درباره آن تصمیم گیری کنیم.

مقامات آژانس از اظهارنظرهایی که شائبه نگاه سیاسی دارند، پرهیز کنند
بقایی در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاسخ به سؤالی در ارتباط با اظهارات گروسی 
در ارتباط با ایران و ادعاهای مطرح شده از سوی او گفت: آژانس بین المللی انرژی اتمی یک نهاد 
فنی است و دارای رسالت و مسئولیت کاملا مشخصی در چارچوب موافقت نامه های ذی ربط 
برای اطمینان از عدم اشــاعه هسته ای است. وی افزود: ما همواره مقامات آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را دعوت کرده ایم که به وظایف و مســئولیت های فنی خودشــان پایبند باشند و از 
اظهارنظرهایی که شائبه نگاه سیاسی یا تحت تأثیر قرارگرفتن آنها از برخی از ملاحظات سیاسی 
برخی از دولت های خاص هست، پرهیز کنند. این رویکرد و اظهارنظرها به اعتبار آژانس آسیب 

می زند و جایگاه شخص مدیرکل را برای ایفای وظایف خود دچار مشکل می کند.

در سفر عراقچی به قطر درباره آغاز احتمالی مذاکرات با دولت ترامپ صحبتی مطرح نشد
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به پرســش دیگری در ارتباط با سفر اخیر 

عراقچی به قطر و اینکه آیا این سفر ارتباطی با آغاز احتمالی مذاکرات با دولت ترامپ داشته 
است؟ گفت: سفر آقای دکتر عراقچی به قطر در چارچوب رفت و آمدهای دیپلماتیک بین ایران 
و قطر انجام شــده است. ما با قطر رابطه خوب و نزدیکی داریم و به صورت منظم در مورد 
مناسبات دوجانبه و تحولات منطقه رایزنی و گفت وگو می کنیم. وی ادامه داد: سفر انجام شده 
در چارچوب روابط دوجانبه بوده است. آقای عراقچی در این سفر با مسئولان ارشد حماس 
نیز دیدار کردند و پیروزی اخیر مقاومت در فلسطین و تحمیل آتش بس به رژیم صهیونیستی 
را تبریک گفتند. بقایی خطاب به خبرنگار پرسش کننده ادامه داد: در مورد موضوعی که شما 

اشاره کردید، در این سفر صحبتی مطرح نشده است.

سفرای ما  نماینده رئیس جمهور در کشورهای دیگر هستند
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاســخ به پرســش خبرنگار یک رسانه افغانستانی 
درباره سفر هفته گذشته عراقچی به کابل و تعیین نماینده ویژه رئیس جمهور ایران در امور 
افغانســتان و اینکه گفته شده آقای اشجع زاده به عنوان نماینده ویژه رئیس جمهور ایران در 
امور افغانستان انتخاب شده اند، گفت: سفرای ما  نماینده رئیس جمهور در کشورهای دیگر 
هســتند. ما دارای سرپرست سفارت در افغانستان هستیم که مدتی قبل تعیین شد و ایشان 
همراه با مدیرکل ذی ربط به عنوان متولیان تمشیت امور دیپلماتیک ما با افغانستان محسوب 
می شوند. بقایی ادامه داد: خبری که درباره عنوان یکی از همکاران ما مطرح شده، گمانه زنی 
رســانه ای بوده است و آقای اشجع زاده مدیرکل آســیای جنوبی هستند. سخنگوی وزارت 
خارجه اظهار کرد: سفر آقای عراقچی به افغانستان کوتاه بود و در این سفر کوتاه با مقامات 
حکومت سرپرستی افغانستان گفت وگوهای خوبی انجام شد و فرصت خوبی برای آشنایی 

بیشتر فعالان اقتصادی دو کشور با هدف افزایش و ارتقای روابط اقتصادی و تجاری بود.

در مورد بحث دلار شاید هیچ کشوری به اندازه خود آمریکا به اعتبار دلار ضربه نزده است
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه با توجه به نگاه دولت جدید 
آمریکا به سازمان های بین المللی و سابقه مخالفت آن با چندجانبه گرایی و مشخصا با توجه 
به موضع ترامپ در مخالفت با استفاده از ارز واحد در اتحادیه های اقتصادی مثل بریکس، 
در رابطه با اهداف تشــکیل بریکس با بیان اینکه «یکی از اهداف تشکیل این گروه، گسترش 
و تقویت چند جانبه گرایی در سطح بین المللی است»، گفت: کشورهای عضو هر گروه بندی 
اقتصادی، با توجه به منافع متقابلی که از حضور در یک جمع اقتصادی احساس و دریافت 
می کنند، رفتار خود را تنظیم می کنند. وی افزود: تنوع بخشــی به ارزهای مورد اســتفاده در 
مراودات اقتصادی بین کشورهای بریکس همیشه در دستور کار بوده است. بقایی گفت: در 
مورد بحث دلار نیز شاید هیچ کشوری به اندازه خود آمریکا به اعتبار دلار به خاطر استفاده 
ابزاری این کشور از این پول برای اعمال تحریم و فشار اقتصادی به دیگر کشورها ضربه نزده 

است.

امنیت قفقاز برای ما مهم است
ســخنگوی وزارت خارجه در پاســخ به پرسشــی درباره برقراری صلح بین جمهوری 
آذربایجان و ارمنســتان گفت:  امنیت قفقاز و امنیت همه همسایگان به شمول ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان برای ما مهم است. او افزود: رفت وآمدهای ما با این دو کشور در سطوح 
مختلف دیپلماتیک برقرار است و ما آماده هر نوع کمک برای تقویت امنیت و ثبات در قفقاز 

جنوبی از جمله از طریق کمک به پیشبرد گفت وگوها بین این دو کشور هستیم.

ظریف در مراسم رونمایی از سیاست نامه «راهبرد وفاق برای تأمین امنیت ملی»:
همچنان انقلابی هستم و از انقلابی که 

کرده ایم، پشیمان نیستم


